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‌المرتبطة‌بالتدريب‌الرياضي‌الذي‌يعطي‌مؤشرا‌‌ ‌العلوم ‌من‌اهم ‌واحدا ‌الفسيولوجيا يعد‌علم
‌تاثير‌ ‌من ‌ناتجة ‌بايوكيميائية ‌او ‌استجابات‌وظيفية ‌في‌بعض‌المتغيرات‌من ‌يحدث‌ ‌عما واقعيا

لتدريب‌الرياضي‌او‌من‌جراء‌جهد‌المباريات‌او‌المنافسات‌ومن‌جملة‌المتغيرات‌التي‌ترتبط‌مناهج‌ا
‌الجسم‌ ‌المسلط‌على ‌البدني ‌الجهد ‌من‌خلال ‌الحاصل ‌النتاج ‌التي‌تعتبر ‌وظائف‌الاعضاء بعلم
‌حامض‌ ‌تركيز (‌ ‌ومنها ‌فسيولوجية ‌متغيرات ‌هي ‌والتدريب ‌المباريات ‌أثناء ‌الاداء ‌سرعة نتيجة

(,‌وكذلك‌النشاط‌الكهربائي‌للعضلات‌العاملة‌الرئيسة‌خصوصا‌‌LDHالدم‌وانزيم‌‌PHو‌‌‌اللاكتيك
التي‌يقع‌عليها‌النسبة‌الاكبر‌من‌الجهد‌مما‌يعكس‌سرعة‌وقوة‌التحفيز‌العصبي‌,‌اذ‌ان‌التدريبات‌
الرياضية‌المنتظمة‌تساهم‌في‌تنشيط‌عمليات‌الاستثارة‌والكف‌العمليات‌العصبية‌مما‌يؤ‌دي‌إلى‌

هل‌مايسببه‌تحمل‌الأداء‌تجلت‌بالتساؤل‌التالي).اما‌مشكلة‌البحث‌تحسين‌نقل‌السيالات‌العصبية
‌البيوكيميائية‌ ‌والمتغيرات ‌العاملة ‌لبعض‌العضلات ‌الكهربائي ‌النشاط ‌في ‌اثر ‌اللعب ‌لمراكز وفقاً

‌.‌واهداف‌البحث‌تمثلت‌في(للاعبي‌كرة‌السلة‌الشباب(‌.
 مراكز‌اللعب‌في‌كرة‌السلةل‌اً‌حمل‌الأداء‌وفقلقياس‌ت‌تخصصية‌‌بناء‌اختبارات‌
 لمراكز‌اللعب‌في‌النشاط‌الكهربائي‌‌ التعرف‌على‌اثر‌)تحمل‌الاداء(‌قبل‌الجهد‌وبعده‌وفقاً

 لبعض‌العضلات‌العاملة‌والمتغيرات‌البيوكيميائية‌للاعبي‌كرة‌السلة‌الشباب
 والن‌ ‌البيوكيمائية ‌للمتغيرات ‌الاكثر ‌المساهمة ‌نسبة ‌على ‌لبعض‌التعرف ‌ ‌الكهربائي شاط

 مراكز‌اللعب‌للاعبي‌كرة‌السلة‌الشبابل‌االعضلات‌العاملة‌في‌تحمل‌الاداء‌وفق
.‌اما‌مجتمع‌البحث‌فكان‌متمثلا‌‌‌‌التجريبي‌بتصميم‌المجموعة‌الواحدةالمنهج‌م‌اقام‌الباحث‌باستخد

(‌توزعت‌حسب‌مراكز‌130بلاعبي‌اندية‌الفرات‌الاوسط‌الشباب‌لكرة‌السلة‌اذ‌كانت‌عينة‌البناء‌)
(‌42(‌و)3-2(‌لاعبا‌لمركز‌اللعب‌رقم‌)48(‌و)1(‌لاعبا‌‌لمركز‌اللعب‌رقم‌)40اللعب‌المختلفة‌)
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ولكل‌‌ا(‌لاعب‌120ساسية‌فكان‌عددهم‌)‌(‌‌اما‌عينة‌التطبيق‌الا5-4لاعبا‌لمركز‌اللعب‌رقم‌)
,‌تم‌اجراء‌الاختبارات‌‌وفقا‌لمراكز‌اللعبتحمل‌الاداء‌‌اتوبعد‌بناء‌اختبار‌‌,(‌لاعب‌40مركز‌)‌

‌ ‌ ‌التطبيق ‌لعينة ‌الكهربائي ‌والنشاط ‌البيانات‌البيوكيميائية ‌عولجت ‌الاختبارات ‌اجراء ‌بعد ومن
‌ ‌باستخدام ‌الانحراف‌ااحصائيا ‌معامل‌)الوسط‌الحسابي‌, ‌الوسيط‌, ,‌ ‌الالتواء ‌معامل لمعياري‌,

الارتباط‌البسيط‌,‌اختبار‌)ت(‌للعينات‌المتناظرة‌,‌اختبار‌)ف(‌لتحليل‌التباين‌,‌معامل‌الانحدار‌
‌,واستنتاجات‌البحث‌تمثلت‌فيالخطي‌(

مراكز‌اللعب‌في‌كرة‌السلة‌يتناغم‌مع‌طبيعة‌كل‌مركز‌ونظام‌ل‌وفقاً‌أن‌أختبار‌تحمل‌الاداء‌‌-1
‌لطاقة‌السائد.ا
2-‌‌ ‌الاداء ‌تحمل ‌أختبار ‌بأداء ‌المرتبطة ‌المتغيرات‌البيوكيمائية ‌اللعب‌في‌كرة‌ل‌وفقاً‌أن مراكز

‌السلة‌تعطي‌دلالة‌دقيقة‌على‌الجهد‌المبذول‌للاعبين‌بشكل‌دقيق‌.
‌السلة‌‌-3 ‌الكرة ‌لعبة ‌في ‌السائد ‌الطاقة ‌نظام ‌عن ‌دقيقة ‌يعطي‌صورة ‌حامض‌اللاكتيك تراكم

‌.ز‌من‌مراكز‌اللعب‌وحسب‌كل‌مرك
‌العضلي‌‌-4 ‌العمل ‌تعطي‌مؤشر‌على‌طبيعة ‌والفخذية النشاط‌الكهربائي‌للعضلات‌العضدية

مراكز‌اللعب‌في‌كرة‌ل‌وفقاً‌المؤدى‌وكفاءتة‌من‌خلال‌ارتباطها‌بالجهد‌المبذول‌لاختبار‌تحمل‌الاداء‌
‌.السلة

‌اما‌توصيات‌البحث‌تمثلت‌في
‌ا .1 ‌للاعبي‌كرة ‌أختبارات‌دورية ‌تحمل‌أجراء ‌أختبار ‌نتائج ‌من‌خلال ‌مركز ‌حسب‌كل لسلة

‌دقيقة‌ ‌مؤشرات ‌بأعتبارها ‌للعضلات ‌الكهربائي ‌والنشاط ‌البيوكيمائية ‌والمتغيرات الاداء
‌لتميز‌قدرات‌اللاعبين

‌قبل‌ .2 ‌من ‌المعدة ‌التدريبية ‌المناهج ‌ضمن ‌السلة ‌كرة ‌لعبة ‌اللعب‌في ‌بمراكز ‌الاهتمام زيادة
‌المدربين

‌
‌

Abstract 
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Physiology is one of the most important sciences related to sports 

training, which gives a realistic indication of what is happening in some 
variables of functional or biochemical responses resulting from the 

impact of sports training curricula or by the effort of matches or 
competitions and among the variables related to the physiology of 

organs, During the physical exertion exerted on the body as a result of 
the speed of performance during the games and training are 

physiological variables, including (concentration of lactic acid and blood 
PH and enzyme LDH), as well as the electrical activity of the main 

working muscles, especially where the largest proportion of effort 
Reflects the speed and strength of nerve stimulation, as regular 

exercise exercises to stimulate the processes of arousal and cessation 
of nerve processes, which leads to the improvement of the transfer of 

nerve cells. But the problem of research was expressed by the 
following question (Does the Endurance performance according to the 

play centers affect the electrical activity of some of the working muscles 
and variables Biochemical for young basketball players). The research 

objectives were represented in 
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●Building tests to measure the Endurnce performance accordance to 
the playing postitians in basketball 

●‌Identification of the Effect of Endurance performance before and after 
voltage according to the play centers in the electrical activity of some 

working muscles and the biochemical variables of the young basketball 
players‌

‌●‌Identification of the percentage of contribution of biochemical 
variables and the electrical activity of some muscles working in 

Endurnce performance according to the centers of play for young 
basketball players. 

The researcher used the experimental approach to design a single 
group. As for the research community, they were represented by the 

young players of the Euphrates Youth Basketball Association. The 
building sample (130) was distributed according to the different play 

centers (40) for the play center (1) and (48) for the play center number 
(2-3) and( 42 ) players for the play center number (4-5), After the 
construction of a Endurance performance tests for according to the 

playing postitians) Biochemical tests and electrical activity were 
performed for the sample of the application. After the tests, the data 
were statistically treated using (arithmetic mean, standard deviation, 

torsion coefficient, median, simple correlation coefficient, T test for the 
corresponding samples, Linear) 

The research findings were represented in 
‌.1-The test Endurance performance according to the playing postitians 

is consistent with the nature of each center and the prevailing energy 
system.‌
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2-The biochemical variables associated with The tests Endurance 
performance according to the playing postitians gives a precise 

indication of the effort to the players accurately 
3-Accumulation of lactic acid gives a precise picture of the energy 

system prevailing in the game of basketball and by each to the playing 
postitians.‌

‌4-The electrical activity of the musculoskeletal and femoral muscles 
gives an indication of the nature and efficiency of the muscular action 

through its association with the effort exerted of tests Endurance 
performance according to the playing postitians. 

The research recommendations were represented in 
‌.1-Conduct periodic tests for basketball players by each center 

through the results of tests Endurance performance, biochemical 
variables and electrical activity of the muscles as accurate indicators of 

the abilities of players 
2-‌Increase the interest in the play centers in the basketball game 

within the training curricula prepared by the trainers 
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